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在管物业及餐饮项目，面积逾2100万㎡
168  property and catering projects under management,
 with an area of over 21 million ㎡

168
个

2024年营收逾
Revenue exceeding 10 billion yuan in 2024

100
亿元

总资产规模超
Total asset size: RMB 90 billion Yuan

900
亿元

25
个

全国在建及土地储备项目
There are 25 projects under construction 
and in land reserve across the country

2024年旅客吞吐量
Passenger throughput: Nearly 55 
million people-times annually

5500
万人次

近 免税门店
Duty-free stores: 55家

管理酒店5家，客房近2500间
Manage 5 hotels with nearly 2500 guest rooms5家

机场
Number of airports: 11

11
家

员工
Number of employees: 19,000

1.9
万人

参股免税企业
Duty-free shareholding companies: 33家

日月广场年营业额最高
破百亿，位列全国前十
The annual sales volume of MOVA exceeded 10 billion, 
ranking top 10 nationwide

10
前

排名

海南机场板块于2021年12月24日正式加入海南控股国资体系，公司总资产规模

超900亿元，2024年营收逾百亿元，员工1.9万人；拥有海南机场设施股份有限公

司（股 票 代 6 0 0 5 1 5 . S H）和 海 南 美 兰 国 际 空 港 股 份 有 限 公 司（股 票 代 码

00357.HK）两家上市公司。

海南机场秉承“艰苦奋斗、追求卓越、服务海南”的海控精神，公司重点发展机场

客货运、临空、低空等机场相关业态，并依托机场等码头优势，积极拓展商业免

税、物业管理等非航业态，奋力打造成为专业化、市场化、现代化的世界一流机场

集团，助力海南自贸港打造成为引领我国新时代对外开放的重要门户。

The Hainan Airport sector officially integrated into Hainan Holdings' state-owned asset system on December 24, 2021. The company's total assets exceed 

90 billion yuan, The revenue in 2024 exceeded 10 billion yuan and 19000 employees; We have two listed companies, Hainan Airport Facilities Co., Ltd. 

(stock code 600515. SH) and Hainan Meilan International Airport Co., Ltd. (stock code 00357. HK).

Hainan Airport adheres to the spirit of "hard work, pursuit of excellence, and serving Hainan" embodied by the Hainan Provincial Government. The 

company focuses on developing airport-related businesses such as passenger and cargo transportation, airport-adjacent areas, and low-altitude 

operations. Leveraging the advantages of airports and other ports, it actively expands non-aviation businesses such as commercial duty-free and 

property management. It strives to become a professional, market-oriented, and modern world-class airport group, and to assist in building Hainan Free 

Trade Port into an important gateway leading China's opening-up in the new era.



·海口 / HAIKOU 

·洋浦/ YANGPU·琼海/ QIONGHAI

·万宁 / WANNING

·三亚 / SANYA ·三沙/ SANSHA 

·陵水 / LINGSHUI 

·儋州/ DANZHOU 

·昌江/ CHANGJIANG ·文昌/ WENCHANG

·澄迈 / CHENGMAI

·海口 / HAIKOU 

·洋浦/ YANGPU

·琼海/ QIONGHAI

·万宁 / WANNING ·琼中 / QIONGZHONG

·三亚 / SANYA 

·陵水 / LINGSHUI 

·儋州/ DANZHOU ·澄迈 / CHENGMAI
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业务版图
Business Territory3

免税商业门店

  5
管理酒店

  5
地产项目分布城市

  20
物业项目分布

  24

管理机场
AIRPORTS UNDER ITS CONTROL

DISTRIBUTION PLACES OF PROPERTY 
PROJECTS

CITIES WHERE REAL ESTATE PROJECTS 
ARE DISTRIBUTED

HOTELS UNDER ITS CONTROLDUTY-FREE STORES

  11

家 家

家

地个

北京/BEIJING

海南/HAINAN

上海/SHANGHAI

·武汉 / WUHAN ·宜昌 / YICHANG
湖北/HUBEI

·武汉 / WUHAN ·宜昌 / YICHANG
湖北/HUBEI

·长沙 / CHANGSHA
湖南/HUNAN

·唐山 / TANGSHAN
河北/HEBEI

·潍坊 / WEIFANG
山东/SHANDONG

·松原 / SONGYUAN
吉林/JILIN

·沈阳 / SHENYANG ·营口 / YINGKOU
辽宁/LIAONING

·成都 / CHENGDU
四川/SICHUAN

·满州里 / MANZHOULI
内蒙古/NEIMENGGU

·成都 / CHENGDU
四川/SICHUAN

深圳/SHENZHEN

海口机场免税店
HAIKOU AIRPORT DUTY-FREE STORE

三亚机场免税店
SANYA AIRPORT DUTY-FREE STORE

日月广场免税店
MOVA DUTY-FREE STORE

海口希尔顿酒店
H I LT O N  H A I K O U

儋州福朋喜来登酒店
FOUR POINTS BY SHERATON DANZHOU

琼中福朋喜来登酒店
FOUR POINTS BY SHERATON QIONGZHONG

三亚凤凰机场酒店
SANYA PHOENIX AIRPORT HOTEL

海口美兰国际机场酒店
HAIKOU MEILAN INTERNATIONAL AIRPORT HOTEL 

·长春 / CHANGCHUN
吉林/JILIN

·哈尔滨 / HARBIN
黑龙江/HEILONGJIANG

海南/HAINAN

·平湖 / PINGHU
浙江/ZHEJIANG

·福州 / FUZHOU
福建/FUJIAN

·沈阳 / SHENYANG ·营口 / YINGKOU
辽宁/LIAONING天津/TIANJIN

·唐山 / TANGSHAN
河北/HEBEI

机场主业板块
Airport Business Segment4

管理机场11家，包括海南省内海口美兰、三亚凤凰、 琼海博鳌、三沙永兴
4家机场，及岛外7家中小机场 （宜昌、满洲里、松原、营口、潍坊、唐山、安
庆），11家机场年运输旅客最高近5500万人次，2024年美兰机场和凤凰
机场旅客吞吐量全国排名位列第19位、第24位。
There are 11 airports are managed by Hainan Airport, including four airports in Hainan Province, 
Haikou Meilan, Sanya Phoenix, Qionghai Boao and Sansha Yongxing, and seven small and 
medium-sized airports outside the island (Yichang, Manzhouli, Songyuan, Yingkou, Weifang, 
Tangshan and Anqing). The maximum passenger throughput of 11 airports is Nearly 55 million 
people-times annually, of which Meilan Airport and Phoenix Airport ranked the 19th place and the 
24th place in terms of passenger throughput in China. 

在机场建设方面，公司以提升全岛航空运输保障能力为着力点，坚持全
岛一盘棋，努力建成布局完善、功能完备、智慧高效、绿色集约的现代化
运输机场体系，为实现高质量高标准建设中国特色自由贸易港提供有力
支撑。计划到2035年左右，全岛运输机场数量达到5座，基本建成“一主
一次、两支一货运”的海南自贸港机场群。
In terms of airport construction, the company focuses on enhancing the air transportation support 
capacity of the entire island, adheres to a unified strategy, and strives to build a modern transporta-
tion airport system with complete layout, functions, intelligence, efficiency, and green intensifica-
tion, providing strong support for the construction of a Chinese characteristic free trade port with 
high quality and high standards. By around 2035, the number of transportation airports on the 
island is planned to reach 5, and a Hainan Free Trade Port airport cluster with "one main, one 
service, two branches, one cargo" will be basically built.
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年运输旅客近

万人次5500
Passenger throughput

Nearly 55 million people-times annually

美兰机场旅客吞吐量全国排名第

位19
Nationwide ranking of Meilan Airport in 
terms of passenger throughput

the 19th place

凤凰机场旅客吞吐量全国排名第

位24
Nationwide ranking of Phoenix Airport in 
terms of passenger throughput

the 24th place 
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凤凰机场三期改扩建项目和博鳌机场三期扩建项目将于2025年底建
成。同时公司正压茬推进三亚新机场、美兰机场三期、东方机场、儋州机
场等项目前期工作，力争到2035年全岛机场保障能力跃升至年旅客吞
吐量1.1亿人次，实现跨越式发展。
The third-phase expansion and renovation project of Fenghuang Airport and the third-phase 
expansion project of Boao Airport will be completed by the end of 2025. Meanwhile, the company is 
actively advancing the preliminary work for projects such as the new Sanya Airport, the third phase 
of Meilan Airport, Dongfang Airport, and Danzhou Airport, striving to achieve a leapfrog develop-
ment by 2035, with the goal of elevating the island's airport support capacity to an annual passenger 
throughput of 110 million.



海口美兰国际机场，致力于打造面向太平洋、印度洋的
航空区域门户枢纽。美兰机场于1999年5月25日正式通
航，2002年11月在香港成功上市（HK.00357），是我国
重要的国内干线机场之一，2024年美兰机场旅客吞吐
量达到2689.02万人次。美兰机场二期项目于2021年12
月2日正式投运，设计容量为到2025年，美兰机场可满
足年旅客吞吐量3500万人次、年货邮吞吐量40万吨的
运行需求。自此，美兰机场跨入“双航站楼，双跑道”全
新发展时代。

Haikou Meilan International Airport is committed to building an 

aviation regional gateway hub facing the Pacific and Indian 

Oceans. Meilan Airport was officially opened on May 25, 1999, and 

successfully listed in Hong Kong in November 2002 (HK. 00357). It 

is one of the important domestic trunk airports in China, with a 

passenger throughput of 26.8902 million in 2024. The Meilan 

Airport Phase II project was officially put into operation on 

December 2, 2021, with a designed capacity to meet the operation-

al needs of an annual passenger throughput of 35 million and an 

annual cargo and mail throughput of 400000 tons by 2025. From 

then on, Meilan Airport entered a new era of development with 

"dual terminals and dual runways".

Haikou Meilan International Airport
海口美兰国际机场
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Sanya Phoenix International Airport
三亚凤凰国际机场
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三亚凤凰国际机场，致力于打造国际区域性枢纽机场， 
面向太平洋、印度洋的航空区域门户次枢纽，有效支撑
国际旅游消费中心核心区建设。2018年旅客吞吐量突
破2000万人次，成为国内首家跻身“两千万俱乐部”的
非省会地级市机场；2024年凤凰机场运送旅客2142.6
万人次，单日宽体机保障架次创通航以来历史新高，保
持在“两千万级空港”行列。凤凰机场航线网络已覆盖
海南岛外全国所有省会城市和直辖市（除拉萨外），构
筑四通八达的航线网络布局，助力地方经济快速发展。

Sanya Phoenix International Airport is committed to building an international 

regional hub airport, serving as an aviation gateway sub hub facing the Pacific 

and Indian Oceans, effectively supporting the construction of the core area of 

the international tourism consumption center. In 2018, the passenger through-

put exceeded 20 million, becoming the first non provincial and prefecture level 

airport in China to join the "20 million club"; In 2024, Phoenix Airport 

transported 21.426 million passengers, achieving a record high in the number 

of daily wide body aircraft supported flights since its opening, maintaining its 

position as a "20 million level airport". The route network of Phoenix Airport 

has covered all provincial capitals and municipalities in China (except Lhasa) 

outside of Hainan Island, building a well connected route network layout and 

helping local economies develop rapidly.
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9家中小机场
9 Small and Medium-Sized Airports

潍坊

安庆
宜昌

松原

满洲里

营口

唐山

琼海

三沙
安庆天柱山机场位于安徽省安庆市，为4C级
军民合用机场。
Anqing Tianzhushan Airport, located in Anqing, Anhui Province, is a 
4C civil and military airport.

潍坊南苑机场位于山东半岛中部，为4D级军
民合用机场。未来将充分利用好潍坊市的区
位优势，为机场的客货运输发展再上一个新
台阶积极奋斗。
Weifang Nanyuan Airport is located in the middle part of 
Shandong Peninsula, which is a 4D civil and military airport. In 
the future, it will sufficiently apply regional advantages of 
Weifang to make the freight and passenger transport of the 
airport reach a new level.

营口兰旗机场于2016年2月3日通航，为4C级
机场，辽宁省重要支线运输机场。
Yingkou Lanqi Airport is a 4C airport, which was open to air traffic 
on February 3, 2016. It is an important branch line transport airport 
in Liaoning Province.

松原查干湖机场于2017年10月29日正式通
航，为4C级机场，对于开发松原地区所蕴涵的
旅游资源具有重要的作用。
Songyuan Chaganhu Airport is a 4C airport, which was officially open 
to air traffic on October 29, 2017, and is of great significance in the 
development of tourism resources in Songyuan.

松原查干湖机场（4C）
Songyuan Chaganhu Airport (4C)

营口兰旗机场（4C）
Yingkou Lanqi Airport (4C)

潍坊南苑机场（4D）
Weifang Nanyuan Airport (4D)

安庆天柱山机场（4C）
Anqing Tianzhushan Airport (4C)琼海

三沙

唐山三女河机场位于河北省唐山市高新技术
开发区境内，为4C级军民合用机场。依托京津
冀一体化发展平台，为唐山经济社会发展提
供有力支撑。
Tangshan Sannvhe Airport, located in Tangshan Hi-tech 
Development Zone, Hebei Province, is a 4C civil and military 
airport. Depending on the integrated development platform for 
Beijing, Tianjin and Hebei, it provides strong support for economic 
and social development of Tangshan.

宜昌三峡国际机场位于长江三峡的起点、举世
瞩目的三峡工程所在地湖北省宜昌市，为4D级
机场。2014年成功荣膺全球首家500万客流量
以下SKYTRAX四星机场。
Yichang Sanxia International Airport is a 4D-level airport, which is 
located in Yichang, Hubei Province - the starting point of the Three 
Gorges of the Yangtze River and the place where the world-renowned 
Three Gorges Dam Project is located. In 2014, Yichang Sanxia Airport 
was successfully awarded the world’s first SKYTRAX four-star airport 
with less than 5 million passenger flow volume.

三沙永兴机场为军民合用机场，机场位于西
沙群岛中最大的岛屿永兴岛上，2016年12月
22日正式建成通航。
Sansha Yongxing Airport is a civil and military airport, located in 
Yongxing Island - the largest island of Xisha Islands, and was officially 
open to air traffic on December 22, 2016.

满洲里机场为4D级支线机场，2005年2月25
日正式通航，2016年荣获全球SKYTRAX四星
级机场，致力于成为“面向俄蒙、连接国内”的
国际中转支线机场。
Manzhouli Xijiao Airport is a 4D-level branch line airport, which was 
officially open to air traffic on February 25, 2005, won the global 
SKYTRAX four-star airport in 2016, and is committed to becoming 
an international transfer branch line airport “Facing Russia and 
Mongolia and Connecting Branches in China”.

满洲里西郊机场（4D）
Manzhouli Xijiao Airport (4D)

唐山三女河机场（4C）
Tangshan Sannvhe Airport (4C)

宜昌三峡国际机场（4D）
Yichang Sanxia International Airport (4D)

三沙永兴机场（4C）
Sansha Yongxing Airport (4C)
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琼海博鳌国际机场于2017年1月6日正式通
航，主要为满足博鳌亚洲论坛与会政要航空
保障需求，同时提供民用航空运输服务及发
展通航产业。
Qionghai Boao  International Airport was officially open to air traffic on 
January 6, 2017, which aims at meeting the aviation guarantee 
requirements of special planes for domestic and foreign political 
leaders and business planes during Boao Forum for Asia, and providing 
civil air transport services and develop general aviation industry 
simultaneously.

琼海博鳌国际机场（4C）
Qionghai Boao  International Airport (4C)
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在“两洋”枢纽建设方面，海南机场聚力打造自贸港国际化航空

枢纽和航线网络。依托海南“背靠内地、面向两洋”的天然地理优

势，不断加大航空市场开发，积极打造一张国内快线网络和构建

四大中转扇面。着力将海口美兰机场打造为面向太平洋、印度洋

的航空区域门户枢纽，将三亚凤凰机场打造为面向太平洋、印度

洋的航空区域门户次枢纽，以及国际旅游消费中心目的地机场。

In terms of the construction of the "two-ocean" hub, Hainan Airport is committed to 

building an international aviation hub and route network for the Free Trade Port. Leverag-

ing Hainan's natural geographical advantage of "relying on the mainland and facing the 

two oceans", it continuously strengthens the development of the aviation market, 

actively creating a domestic express route network and building four major transit 

sectors. It focuses on transforming Haikou Meilan Airport into an aviation regional 

gateway hub facing the Pacific and Indian Oceans, and Sanya Phoenix Airport into an 

aviation regional gateway secondary hub facing the Pacific and Indian Oceans, as well as 

a destination airport for the international tourism consumption center.

民航局、海南省政府对海南民航发展出台专门政策，在航权开

放、59国免签政策等方面给予全面支持。本着“航线开通服务于

自贸港经贸合作、招商引资、入境旅游等重点方向”的务实原则。

2025年，海南预计开通境外客运航线90条，境外旅客吞吐量240

万人次。

The Civil Aviation Administration of China and the Hainan Provincial Government have 

issued special policies for the development of Hainan's civil aviation, providing 

comprehensive support in areas such as air traffic rights liberalization and visa free 

policies for 59 countries. Adhering to the pragmatic principle of "opening air routes to 

serve key directions such as free trade port economic and trade cooperation, investment 

attraction, and inbound tourism". By 2025, Hainan is expected to open 90 overseas 

passenger routes, with a throughput of 2.4 million overseas passengers.

Construction of the "Two Oceans" Hub
“两洋”枢纽建设

机场主业板块 / AIRPORT BUSINESS SEGMENT
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临空、低空开发建设 / AIR AND LOW ALTITUDE DEVELOPMENT AND CONSTRUCTION

临空方面，依托岛内海口美兰、三亚凤凰、琼海博鳌三场人

流、物流等口岸优势，通过政企合作，共同搭建港产融合的

临空产业发展平台，构筑形成“临空+低空”产业链条，重点

发展飞机维修、航空物流、科技研发与高端制造，临空商贸、

低空经济、航空配套服务等产业，推动机场流量向经济增量

转化，助力打造千亿规模临空产业集群。

低空方面，承接海南通航飞行服务站低空运行管理职能，

“一站式”服务保障海南全省低空飞行，为自贸港发展低空

经济先行探索多元化应用场景。

In terms of air transportation, relying on the advantages of the three ports of 

Haikou Meilan, Sanya Fenghuang, and Qionghai Boao in terms of passenger flow 

and logistics, and through government enterprise cooperation, we will jointly 

build a platform for the integration of port and industry in the air transportation 

industry, and construct a "air transportation+low altitude" industrial chain. We 

will focus on developing aircraft maintenance, aviation logistics, technology 

research and development, high-end manufacturing, air transportation 

commerce, low altitude economy, aviation supporting services and other 

industries, promote the transformation of airport traffic into economic increment, 

and help create a 100 billion scale air transportation industry cluster.

In terms of low altitude, we undertake the low altitude operation and manage-

ment functions of Hainan Aviation Flight Service Station, providing "one-stop" 

services to ensure low altitude flights throughout Hainan Province, and exploring 

diversified application scenarios for the development of low altitude economy in 

the free trade port.

在海口美兰临空片区，将围绕面向两洋航空区域门
户枢纽，打造港产融合示范区，重点发展飞机维修、
航空物流、科技研发与高端制造、临空商贸、航空配
套服务、低空产业等业态。

在三亚凤凰临空片区，将建设现代服务创新示范区，
重点发展跨境贸易、电子商务、跨境结算、商贸会展、
免税消费、供应链服务、研发设计等新兴服务业态。

在琼海博鳌临空片区，将打造通航一站式服务基地，
重点发展通航FBO、通航维修、通航培训、通航制造、
通航会展以及通航飞行器运营（交易、租赁、托管）等
业态。

In the Meilan Airport Area of Haikou, a demonstration zone for port 
industry integration will be built around the gateway hub facing the two 
ocean aviation regions, focusing on the development of aircraft 
maintenance, aviation logistics, technology research and development 
and high-end manufacturing, air commerce, aviation supporting 
services, low altitude industries and other business formats.

In the Phoenix Airport Area of Sanya, a modern service innovation 
demonstration zone will be built, focusing on the development of 
emerging service formats such as cross-border trade, e-commerce, 
cross-border settlement, trade exhibitions, duty-free consumption, 
supply chain services, and research and development design.

In the Qionghai Boao Airport Area, a one-stop service base for aviation 
will be built, focusing on the development of aviation FBO, aviation 
maintenance, aviation training, aviation manufacturing, aviation 
exhibitions, and aviation aircraft operation (trading, leasing, custody) 
and other business formats.

临空、低空开发建设
Air and low altitude development and construction5

LOGISTICS WAREHOUSING INDUSTRY
Cold chain logistics warehousing, high-value logistics warehousing, cross-bor-
der e-commerce, logistics commerce, logistics supporting services, etc.

物流仓储产业
冷链物流仓储、高价值物流仓储、跨境电商、物流商贸、物
流配套服务等。

AVIATION SUPPORTING SERVICE INDUSTRY
Airline headquarters, aviation training, airport business (duty-free outlets), 
international community, aviation related services, etc.

航空配套服务产业
航司总部、航空培训、临空商贸（免税奥特莱斯）、国际社
区、航空配套相关服务等。

AVIATION RELATED INDUSTRIES
Aircraft maintenance, aircraft modification, aircraft dismantling, introduction 
of business/general aviation aircraft, aircraft leasing, low altitude industry, 
aviation related financial services, etc.

航空相关产业
飞机维修、飞机改装、飞机拆解、公务机\通用航空业务飞机
引进、飞机租赁、低空产业、航空相关金融服务等。

AIRPORT R&D AND PROCESSING AND MANUFACTURING INDUSTRIES
Duty-free goods processing, duty-free processing and manufacturing, 
technology research and development, trade exhibitions, processing 
supporting services, etc.

临空研发与加工制造类产业
免税品加工、免税加工制造、科技研发、商贸会展、加工配
套服务等。

2025年是海南自贸港封关
运作、扩大开放之年。航空
口岸作为海南自贸港出入
的重要门户，承担着至关
重要的作用。海南机场旗
下美兰机场、凤凰机场、博
鳌机场三个空港口岸五个
封关运作项目已通过国家
验收，推动了机场软硬件
设施改造升级和航空智慧
口岸建设进程，实现机场
运行保障能力提升，为自
贸港如期封关运作提供了
重要保障。

2025 is the year when Hainan Free Trade Port will operate under closed borders and expand its opening up. As an important gateway for entry and exit of Hainan Free 

Trade Port, the aviation port plays a crucial role. Hainan Airport's three airports, Meilan Airport, Phoenix Airport, and Boao Airport, have passed national acceptance 

for their five customs operation projects. This has promoted the upgrading of airport software and hardware facilities and the construction of aviation smart ports, 

enhancing the airport's operational support capabilities and providing important guarantees for the timely operation of the free trade port.

Customs Closure Operation 
of Air Ports

航空口岸封关运作

机场主业板块 / AIRPORT BUSINESS SEGMENT
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物业酒店服务
Property and hotel services7

海南机场充分发挥美兰机场、凤凰机场、日月广场三大码头优势，大力拓展离岛

免税业务，将机场服务保障体系与免税日常经营深度融合，致力于将传统机场

打造成新型免税商场，机场离岛免税已成为海南机场的一张靓丽名片。公司参

股免税企业3家，参与免税经营场所5家，离岛免税经营面积超7.6万平方米。日

月广场2024年客流超2818万人次，历史年营业规模最高曾破百亿元，位列全国

商业综合体前十强（2021年度数据）。同时，公司正积极筹开凤凰机场免税店三

期项目、扩增日月广场免税经营面积，做大免税市场份额。

海南机场全国在建及土地储备项目25个，拥有逾3650亩土地。公司深度参与海

口江东新区综合开发建设，全面建设428米海南新高度海南中心。2022年11月4

日上午，海南中心项目启动誓师大会顺利举行，标志着未来海南第一高楼正式

进入施工建设阶段。这是海南控股贯彻落实党的二十大精神、“抓项目、扩投资、

稳增长”的具体行动，也是海南机场以实际行动履行省属国企责任担当的具体

体现。截至2025年8月19日，海南中心核心筒施工至84层，高度已达355.5米。

Hainan Airport comprehensively applies the advantages of Meilan Airport, Phoenix Airport and MOVA, vigorously expands the off island duty-free business, deeply integrates the airport 

service guarantee system with the duty-free daily operation, and is committed to building the traditional airport into a new duty-free shopping mall. Airport off island duty-free has become 

a beautiful business card of Hainan Airport. The company holds equity interest in 3 duty-free enterprises, participates in 5 duty-free business sites, with an off island duty-free business area 

of more than 76,000m2,In 2024, the passenger flow of MOVA exceeded 28.18 million, and the historical annual business scale once exceeded 10 billion yuan, ranking among the top ten 

commercial complexes in China (2021 data).  at the same time, the company is actively preparing to open the Phase III project of Phoenix Airport Duty Free Shop and expand the duty-free 

免税商业及地产
Duty-free Commerce and Real Estate6

business area of MOVA,expand the duty-free market share.

Hainan Airport has 25 under construction and land reserve projects 

nationwide, with over 3650 acres of land. The company is deeply involved in 

the comprehensive development and construction of Haikou Jiangdong New 

Area, and has comprehensively built a 428 meter Hainan Center with a new 

height in the south. On the morning of November 4, 2022, the swearing in 

ceremony for the launch of the Hainan Center project was successfully held, 

marking the official entry of the construction phase for the tallest building in 

Hainan in the future. This is a specific action taken by Hainan Holdings to 

implement the spirit of the 20th National Congress of the Communist Party of 

China and to "focus on projects, expand investment, and stabilize growth". It is 

also a concrete manifestation of Hainan Airport fulfilling its responsibilities as a 

provincial state-owned enterprise through practical actions. As of August 19, 

2025, the core tube of Hainan Center has been constructed to the 84th floor, 

with a height of 355.5 meters.

海南物管是“中国物业”“中国团餐”双百强服
务企业，通过ISO9001质量管理、ISO14001
环境管理等标准体系审核。多年来，秉承"将
世界级SKYTRAX五星机场服务标准延伸至
多元业态物业管理"的经营理念，深度布局临
空临港类、商写及住宅类、政府公建类三大核
心业态，依托多元化协同发展战略，深度融合
AI及智慧化科技手段，全面推动管理服务升
级。凭借持续强化的核心竞争力，加速市场份
额拓展，以创新驱动全力塑造行业标杆品牌。

酒店方面，管理海口希尔顿酒店、儋州福朋喜来登
酒店、三亚凤凰机场酒店、海口美兰国际机场酒店、琼中福朋喜来登酒店5家酒店，拥有客房近2500间。

Hainan Property Management is a "China Property" and "China Group Meal" Double Top 100 service enterprise, which has passed the ISO9001 quality management, 

ISO14001 environmental management and other standard system audits. For many years, adhering to the business philosophy of "extending the world-class SKYTRAX 

five-star airport service standards to diversified property management formats", we have deeply laid out three core formats: airport and port, commercial and 

residential, and government public construction. With the support of diversified collaborative development strategies and the deep integration of AI and intelligent 

technology, we have comprehensively promoted the upgrading of management services. With continuously strengthening core competitiveness, accelerating market 

share expansion, and driving innovation to shape industry benchmark brands.

In terms of hotels, we manage 5 hotels including Haikou Hilton Hotel, Danzhou Four Points by Sheraton Hotel, Sanya Phoenix Airport Hotel, Haikou Meilan Internation-

al Airport Hotel, and Qiongzhong Four Points by Sheraton Hotel, with nearly 2500 guest rooms.

免税商业及地产 / DUTY-FREE COMMERCE AND REAL ESTATE
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海口美兰国际机场
Haikou Meilan International Airport 

2020年10月，海口美兰国际机场有限责任公司荣获全
国交通运输系统颁发的抗击新冠肺炎疫情先进集体。

2017年4月，海口美兰国际机场荣获SKYTRAX颁发的
SKYTRAX“五星机场”。成为全球第八家、国内首家（除
港澳台地区）SKYTRAX五星机场，此后2019年、 2020
年连续蝉联SKYTRAX五星机场。

2022年3月，海口美兰国际机场荣获国际机场协会
（ACI）颁发的ASQ亚太区“最佳机场（1500-2500万规

模组）”、ASQ亚太区“最佳卫生措施机场”。

2022年2月，海口美兰国际机场荣获国际机场协会
（ACI）颁发的“旅客之声”荣誉。

2021年8月，海口美兰国际机场荣获SKYTRAX机构颁
发的“2021年中国最佳区域机场奖”（Best Regional 
Airport in China），在SKYTRAX全球百强机场排名由
2020年的第38位上升至29位。

In March 2022, Haikou Meilan International Airport won ASQ “Best Airport 
Certification (15 million -25 Million Scale Group)” in the Asia Pacific region 
and ASQ “Best Health Measure Airport Certification” issued by the Airports 
Council International (ACI).

2025年4月，海口美兰国际机场第8次蝉联SKYTRAX
全球五星机场荣誉称号，并荣获中国区最佳区域机
场、中国区最佳机场员工大奖。

In April 2025, Haikou Meilan International Airport won the SKYTRAX Global 
Five Star Airport honor for the 8th time and was awarded the Best Regional 
Airport and Best Airport Employee Award in China.

In February 2022, Haikou Meilan International Airport won the honor of 
“Voice of Passengers” issued by the Airports Council International (ACI).

In August 2021, Haikou Meilan International Airport won the award of 
"2021 Best Regional Airport in China" issued by SKYTRAX, and its SKYTRAX 
ranking of Global Top 100 Airports rose to the 29th place from the 38th 
place in 2020. 

In October 2020, Haikou Meilan International Airport Co., Ltd. won the title 
of National Advanced Collective for Fighting against COVID-19 issued by 
the national traffic and transportation system. 

In April 2017, Haikou Meilan International Airport Co., Ltd. won SKYTRAX 
"Five-star Airport Certification" issued by SKYTRAX, becoming the 8th 
SKYTRAX "Five-star Airport" in the world and the first in China (excluding 
Hong Kong, Macao and Taiwan). In 2019 and 2020, it continuously won 
SKYTRAX "Five-star Airport". 

2 0 2 2 年 3 月，海 口 美 兰 国 际 机 场 T 2 航 站 楼 荣 获
SKYTRAX机构颁发的SKYTRAX“五星机场”。

In March 2022, T2 Terminal of Haikou Meilan International Airport won 
SKYTRAX “Five-star Airport Certification” issued by SKYTRAX.

2016.08
满洲里西郊机场荣获SKYTRAX机

构颁发的SKYTRAX“四星机场”
Manzhouli Xijiao Airport won Skytrax 

"Four-Star Airport Certification" 
issued by Skytrax.

2014.06
宜昌三峡机场荣获SKYTRAX机构颁发

的SKYTRAX“四星机场”
Yichang Sanxia Airport won Skytrax 

"Four-Star Airport Certification" 
issued by Skytrax. 

满洲里机场
Manzhouli Xijiao Airport

2025.03
海口日月广场荣获中购联购物中心行业
2024年度星秀榜单之主题商业星秀榜

Haikou Riyue Plaza won the theme commercial star 
show list of the 2024 star show list in the China Shopping 

Union Shopping Center industry

日月广场
MOVA

2022年2月，三亚凤凰国际机场荣获国际机场协会
（ACI） 颁发的“旅客之声”荣誉。

2 0 2 4 年 9 月，三 亚 凤 凰 国 际 机 场 荣 获 2 0 2 4 年
CAPSE民航质量提升实践大赛金奖。

2020年9月，三亚凤凰国际机场党委荣获中共中央
国务院中央军委颁发的全国抗击新冠肺炎疫情先
进集体。
2014年5月，三亚凤凰国际机场荣获SKYTRAX机
构颁发的SKYTRAX“四星机场”。
2014年3月，三亚凤凰国际机场荣获SKYTRAX机
构颁发的“SKYTRAX全球最佳贵宾航站楼”荣誉。

2021年3月，三亚凤凰国际机场荣获民航局颁发的
2020年民航重大运输工作先进集体。

In February 2022, Sanya Phoenix International Airport won the honor of 
"Voice of Passengers" issued by the Airports Council International (ACI).  

In September 2020, the Party Committee of Sanya Phoenix International 
Airport was awarded the National Advanced Collective for Fighting against 
COVID-19 by the Central Military Commission of the CPC Central Commit-
tee and the State Council.  

In May 2014, Sanya Phoenix International Airport won Skytrax "Four-Star 
Airport Certification" issued by Skytrax.  

In March 2014, Sanya Phoenix International Airport won the award of 
"Skytrax World's Best VIP Terminal" issued by Skytrax. 

In September 2024, Sanya Phoenix International Airport won the gold medal 
in the 2024 CAPSE Civil Aviation Quality Improvement Practice Competition.

In March 2021, Sanya Phoenix International Airport was awarded the 
Advanced Collective of Major Civil Aviation Transportation Work in 2020 by 
the Civil Aviation Administration. 

三亚凤凰国际机场
Sanya Phoenix 
International Airport

宜昌机场
Yichang Sanxia Airport

2024.05
海南物管荣获北京中物智汇信息科技股份

公司颁发的2024年中国物业服务百强
Hainan Property Management was awarded the 2024 

China Property Service Top 100 by Beijing Zhongwu Zhihui 
Information Technology Co., Ltd

海南物管
Hainan Property Management Group

2024.11
三亚凤凰机场酒店荣获中国饭店协会颁发“2024年全

国绿色饭店领跑者TOP100企业”荣誉称号
Sanya Phoenix Airport Hotel has been awarded the honorary title of "2024 

National Green Hotel Leader TOP100 Enterprise" by the China Hotel 
Association.

三亚凤凰机场酒店
Sanya Phoenix Airport Hotel 

2025年6月13日，中共海南机场设施股份有限公司委员会连续四
年入选由中国企业改革与发展研究会、《国企》杂志编辑部共同颁
发的国企党建创新优秀案例。

On June 13, 2025, the Committee of Hainan 

Airport Facilities Co., Ltd. of the Communist 

Party of China was selected for four consecu-

tive years as an excellent case of innovative 

party building in state-owned enterprises 

jointly awarded by the China Enterprise 

Reform and Development Research 

Association and the editorial department of 

State owned Enterprises magazine.

2025年8月9日，海南机
场以279.18亿元的品牌
价值再次荣登“2025中
国品牌500强榜单”，位
列第322位。

On August 9, 2025, Hainan Airport 

once again topped the "2025 

China Top 500 Brands List" with a 

brand value of 27.918 billion yuan, 

ranking 322nd.
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环境、社会及公司治理（ESG）
Environmental, Social, and Governance（ESG）9

海南机场还积极响应碳中和目标，探索绿色低碳
运营模式，利用新技术新手段开展节能减排，打
造绿色机场；积极贯彻党中央“乡村振兴”战略工
作号召，选派优秀驻村干部，带动贫困村民全部
脱贫，开展 “消费扶贫”工作，累计采购超1500万
扶贫产品。

To actively respond to the carbon neutrality target, Hainan Airport also 

explores a green and low carbon operation model, and applies new 

techniques and means to conduct energy conservation and emission 

reduction, so as to build a green airport. Meanwhile, it actively implements  

the call of the Central Committee of CPC “Rural Vitalization”. The company 

has arranged excellent rural leaders to lead poor villagers to get rid of 

poverty and carry out the work of “Poverty Alleviation by Consuming 

Products and Services from Poverty Stricken Areas”, which has accumula-

tively purchased RMB 15 million Yuan of products for poverty relief.

海南机场始终将企业社会责任作为企业发展目标之一，秉承“扎根海南，服
务海南”的理念，紧抓自贸港建设机遇，坚持依法依规经营，持续完善公司
法人治理结构建设、规范运作，切实维护广大投资者和公司利益；持续提升
公司ESG治理水平，推动新发展理念在内部的全面贯彻，全力以赴开拓海
南机场绿色发展新模式；落实“以人为本”的发展理念，以“员工是最宝贵的
财富”为宗旨，健全员工激励机制，搭建员工发展平台，加强员工关爱，保障
员工权益；始终将客户放在首要位置，不断改进提升各类服务细节，为旅客
提供“有温度”的真情服务；通过建立起高标准及严要求的战略合作机制，
致力于与合作伙伴开展公平竞争、互利共赢的持续发展模式。

Hainan Airport always regards enterprise social responsibility as one of its development goals, adheres 

to the idea of “Rooting in Hainan and serve Hainan”, seizes the opportunity of building Hainan Free 

Trade Port, sticks to operation according to laws and regulations, continues to improve the construc-

tion and standard operation of corporate governance structure and practically maintains the interests 

of investors and the company. Continue to improve the company's ESG governance level, promote the 

comprehensive implementation of the new development concept internally, and spare no effort to 

develop the new green development model of Hainan Airport;Besides, it implements the “People-ori-

ented” development concept, perfects the staff incentive mechanism with the aim of “Employees are 

the most valuable wealth”, sets up a staff development platform, strengthens care among employees 

and ensures the rights and benefits of employees. The company always puts customers first, keeps 

improving various service details and provides warm services for customers. Through establishing the 

strategic cooperation mechanism with high standards and strict requirements, the company is devoted 

to the win-win sustainable development model of fair competitions with partners and mutual benefits.


